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Az idén lenne 70 éves dr. Szántó Ferenc egyetemi 
tanár.A József Attila Tudományegyetemen 1952-hen 
6 kezdte el az akkor még újnak számító tudományág, 
a kolloidkémia oktatását, majd 1966-ban megszervez-
te a tanszéket. Mestere, dr. Buzágh Aladár akadémi-
kus 100 évvel ezelőtt született. A kettős évfordulón 
ünnepi megemlékezést tartottak tegnap délután a tu-
dományegyetem Természettudományi Karán. Ott vol-
tak dr. Szántó Ferenc volt munkatársai, az egyetem 
neves kutatói, a Kolloidkémiai Tanszékkel kapcsola-
tokat ápoló gazdasági szervezetek, ipari üzemek, s a 
társintézmények képviselői, valamint a professzor 
családtagjai és szülővárosának, Abony önkormány-
zalának képviselői. Az ünnepségen dr. Pungor Ernő 
akadémikus, a Bay Zoltán Alapítvány kuratóriumá-
nak elnöke avatta fel Szántó Ferenc és Buzágh Ala-
dár professzorok tanszéki emléktábláját. E m l é k t á b l á t a v a t t a k . (Fotó: Schmid t A n d r e a ) 

A m e g e m l é k e z é s e n -
amelyet a kar dékán ja , dr. 
Varga Károly nyitott meg -
dr. Várkonyi Bernát nyugal-
mazott egyetemi docens, dr. 
Szántó Ferenc munkatársa 
emlékeze t t meg a szegedi 
kolloidkémiai iskola alapító 
professzoráról. 

Dr. Szántó Ferencnek kö-
szönhető, hogy a szegedi ké-
miai kutatás egy új diszciplí-
nával gazdagodott: a kolloid-
kémia oktatása mellett a fon-
tos talajalkotók, az agyagás-
ványok ipari alkalmazásával 
kezdtek foglalkozni a tan-
s z é k e n . E r e d m é n y e k é n t 
több, még ma is hasznosított 
hazai és külföldi szabadalom 
született az o la jbányásza t -
ban, az öntéstechnológiában, 
a növényvédőszerek gyártá-

• Tudomány - gazdaság - politika 

Megemlékezés 
egy kutatói iskola alapítéirél 

sában. A tanszéki kutatások 
a 60-as évektől szorosabban 
kapcsolódtak a kőolajbányá-
szathoz, a lakk- és festéki-
parhoz. Ezek az iparágak je-
lentós összegekkel is támo-
gat ták a tanszéki tudomá-
n y o s m u n k á t , i l l e t v e az 
egyetemet. A hazai ipari ku-
t a t á s f i n a n s z í r o z á s a rend-
szerváltás után drasztikusan 

csökkent - ma a MOL Rt. 
szegedi és szolnoki üzemei a 
tanszéki kutatások támogatói 
- , viszont szaporodtak a kül-
földi szerződések (General 
Elecrtic, Südchemie AG). Öt 
éve kezdtek el foglalkozni -
a Syracusei Egyetemmel és 
az US-Hungarian Joint Fund 
t ámoga tásáva l - a kol loid 
félvezető részecskék szinté-

zisével és nemzetközileg is 
elismert eredményeket értek 
el. Ennek jele - mint dr. Dé-
kány Imre t a n s z é k v e z e t ő 
egyetemi tanár elmondta - , 
hogy ebben a témakörben, a 
csúcstechnológia szekcóban 
a N A T O rendez Szegeden 
tudományos szimpóziumot a 
jövő év márciusában. 

Pungor Ernő és o jövő 
Az ünnepség után m e g k é r d e z t ü k 

P u n g o r E r n ő a k a d é m i k u s t - aki 
Buzágh professzor tanszékén kezdte 
pályáját, s az emlékülésen személyes 
élményeiről is beszélt - , hogy miért 
látja - ahogy fogalmazott - veszélyben 
az ország jövőjét? 

- Két alapvető terület van, amelye-
ken a lehetőségek összeszűkítése ve-
szélyezteti a jövőt. Az egyik a család: a 
jelenlegi kormány intézkedései család-
és gyermekellenesek - olyan demográ-
fiai helyzetben, amikor az ország né-
pessége fogy. A másik alapvető terület 
a kultúra, az oktatás és a tudomány. 
Nem véletlenül hivatkoztam az előadá-
somban a Szegeden jól ismert gróf Kle-
belsberg Kunó kultuszminiszteri tevé-
kenységére. A magyar tudományos ér-
telmiség az ő intézkedéseinek - annak, 
hogy egyetemeket hozott az országba, 
hogy kinyitotta a lehetőségeket a kül-
földi és hazai szakemberek cserekap-
csolatainak - köszönheti a létét. De ho-
va lesz a tudományos értelmiség, a kor-

P u n g o r a k a d é m i k u s . 

szerű technológia működtetésére képes 
szakembergárda olyan helyzetben, ami-
kor a kormány pénzt von el az oktatás-
ból? A tudományos kutatásból? Tudo-
mány nélkül a gazdaságot nem lehet 

fölfuttatni. Lehet szellemileg igényte-
len munkát végezni - másodrangúként, 
mások betaní to t t ja -bedolgozójaként . 
Azért dolgoztam a Bay-intézetek háló-
zatának létrehozásán, hogy legalább 
egy kis területen s ikerü l jön képzet t 
szakembereket nevelni, olyanokat, akik 
a tudományos munkájuk során a gazda-
sággal is kapcsolatba kerülnek; hogy 
aztán a szellemi eredetiségüket vigyék 
apportként és merjenek alapítani nívós, 
magas szellemi kapacitási kívánó kis-
és középvállalkozásokat. A mai ameri-
kai multik sem kezdték másként... De 
most azt látom, hogy az elmúlt évek-
ben megindult jó irányú folyamatokat 
megakaszt ják. Kérdezze meg, itt, az 

* egyetemen, hogy a természettudományi 
tanszékek és az egész egyetem mikor 
és miből szerezte a drága műszereket, 
az elektronikát és a többit! Es hogy mi-
óta nem lehet hozzáférni pályázatok-
hoz-pénzekhez! És kérdezze meg ma-
gától, meg a pályatársaitól, hogy nem 
érzik-e felelősnek magukat azért, mert 
az emberek nem tudják: az a politika, 
amely a tudomány és a kultúra lehető-
ségeit szorítja le, az bűnös politika! 

S. E. 

A Sa 
iskola 

Az országos sajtó is sokat 
foglalkozott már a balástyai 
Szentévi Művészeti Iskolá-
val. Ezen intézmény működ-
tetésére és fenntartására ala-
pítványt is hoztak létre az is-
kola képviselői. Szombaton 
délelőtt 10 órakor kezdődik 
az alapítvány kuratóriumá-
nak ülése a balástyai tanya-
iskolában, melyre nemcsak 
az érintetteket várják, hanem 
mindenkit, aki szívügyének 
érzi e művészeti fórum sor-
sá t , j ö v ő j é t . E l ő z e t e s e n 

annyit, hogy az iskola veze-
tői te rve i közö t t s ze repe l 
ige-liturgiák rendezése va-
sárnaponként, valamint 8,5 
holdra növekedett földterü-
letük minél jobb megmunká-
lása , s e t t ő l f ü g g ő e n egy 
pékség és egy te jgazdaság 
létesítése. Az iskolát működ-
tető és fenntartó fiatal művé-
szek bíznak abban, hogy mi-
nél több ember figyelmét fel 
tudják hívni a Szentévi Mű-
vészeti Iskola jövőjére. 

A . L. 

A Magyar Madártani és 
Természetvédelmi Egyesület 
szegedi Beretzk Péter csoport-
ja október 7-én szombaton a 
Kiskunsági Nemzeti Parkkal 
közösen a Fehér-tóra szervez 
madarász kirándulást. Az ér-
deklődők 8.15 órakor legye-
nek a Mars téren, a buszpálya-
udvar 12-es kocsiállásánál, 
vagy 9 órakor a helyszínen, a 
csongrádi úton, a halgazdaság 

Madármegfigyelés 
bejáratánál. Másnap, október 
8-án a csoport az újszegedi 
Füvészkertbe szervez kirándu-
lást. Találkozás 9.15 órakor a 
Füvészker t főbe já ra táná l . 
Mindkét rendezvényen szíve-
sen látják az érdeklődőket , 
akik ha tudnak, vigyenek ma-
gukkal távcsövet. 

Kedves Vendégeim! 
Lürlnczné Nóvák Tünde, 

a Dugonics téri fodrász-
üzletből: 2 év szünet után 

1995. október 1 -jétől 
folytatom férfi-női fodrász-

tevékenységem, 
a Nagyáruház passzázssorán. 

Tf.: 314-548 
Minden régi és leendő 
vendégemet szeretettel 

várom. 
Lőrinczné Nóvák Tünde 

Tevékenységét újonnan indító 
Mórahalmi MÓRAKERT Be-
szerző és Szolgáltató Szövetke-
zet pályázatot hirdet ügyvezető 
igazgatói állásra. 
Pályázati feltételek: minimum kö-
zépfokú mezőgazdasági és/vagy árufor-
galmi és kereskedelmi végzettség - 5 
éves szakmai gyakorlat mezőgazdasági 
termékek termeltetésében és értékesíté-
sében - eldny a külkereskedelmi jártas-
ság A szövetkezet feladatrendszeréről 
informáciőt nyújt Hődi Pál elnök. A pá-
lyázatokat 1995 október 15-ig kérjük 
eljultalni az alábbi cfmre: Mőrahaimi 
Mórákén Szövetkezel. 672X Mőraha-
lom. Felszabadulás u 34. 

L e g y e n 
a M u n k a t á r s u n k ! 

Legalább középfokú 
végzettséggel és felsőfokú 

német nyelvvizsgával 
várjuk jelentkezését 

. cégünknél, 
m m ím, B ü s M s y 

Telefon: 364-822, Oláhné 
dr. Görög Judit 

Valuta ügyintézésben 
(vétel-eladás), továbbá 
devizaszámla-vezetésben 
jártas munkavállalót 
keres pénzintézet. 
Nyelvtudás szükséges. 

Jelentkezés 
október 10-ig 

„Novemberi kezdés 4180" 
jeligére 

a Sajtóházba 

Egy konferencia 
tanulságai 

Beszélgetés dr. Sebéné 
dr. Madácsy Piroskával 

„Új tendenciák a kompa-
ratisztikában" címmel az el-
múlt héten tartottak nemzet-
közi összehasonl í tó iroda-
lomtudományi konferenciát 
Szegeden. A rendezvény fő 
szervezőjével, dr. Sebe Já-
nosné dr. Madácsy Piroská-
val, a Juhász Gyula Tanár-
képző Főiskola Magyar Iro-
dalom Tanszékének vezető-
jével a konferencia zárónap-
ján beszélgettünk. 

• Hogyan értékeli a ren-
dezvényt? Milyen vissza-
jelzéseket kapott a vendé-
gektől? 
- Mivel 1990-ben rendez-

tünk először komparatiszti-
kai konfe renc iá t német és 
f r a n c i a n y e l v e n , mos tan i 
második rendezvényünkön 
nagyon sok volt a visszatérő 
külföldi vendég. De jöt tek 
olyanok is, akik még alig-
alig hallottak valamit a ma-
gyar kul túráról , és arról a 
rendkívül erős francia von-
zásról, amely több évszázad 
óta jelen van a magyar intel-
lektuális életben. A konfe-
rencia témaköreit ( / . A mű-
elemzés újabb irányai; 2. 
Klasszikus értékelésének 
változásai napjainkban; 3. 
Magyar-francia kulturális 
kapcsolatok múltja és jelene; 
4. Eszmei és irodalmi talál-
kozások a XIX. és XX. száza-
di Európában) azért válasz-
tottuk így, hogy az európai 
kul túrák egymásra tekintő 
párbeszédére még több lehe-
tőség nyíljon. Kiváló előadá-
sokat h a l l o t t u n k m i n d k é t 
szekcióban. A francia szek-
ció záró kerekasztal-beszél-
getését megtisztelte jelenlé-
tével Mme Francoise Allai-
re , a b u d a p e s t i F r a n c i a 
Nagykövetség kulturális és 
tudományos tanácsosa, M. 
Patrick Prevost, a nyelvi és 
oktatási tanácsos, jelen volt 
még M. Michel Watremez, 
aki maga is kompara t i s ta , 
valamint M. Denis Matté, a 
szegedi Alliance Francaise 
i gazga tó j a . A beszé lge té s 
konklúziói számunkra a jö-
vőre nézve igen komoly biz-
tatást adnak. 

Úgy érzem, hogy a kül-
fö ld i r é s z t v e v ő k a há rom 
nap alatt részesei lettek egy 
magyar kul túra-élménynek 
is: európai színvonalú kon-
cert a Szegedi Nemzeti Szín-
házban; a Feszty-körkép le-
nyűgöző panorámája; a tápéi 
t á n c e g y ü t t e s f o l k l ó r p r o g -
ramja; szárnyashajó-utazás a 
Tiszán, és - Tihany. Min-
d e n n e k k ö s z ö n h e t ő e n a 

Indul a Színitanoda 
Holnap indul a Szegedi színitanoda őszi évadja. Csicsai 

Antal a tanoda vezetője felsőtagozatos, színház iránt érdeklődő 
gyerekek jelentkezését váija délelőtt 8-9 óráig a Bartók műve-
lődési központ Belvárosi klubjában (Bocskai és Madách utca 
sarok). A régi hallgatókat ugyanide 9 órától várják. 

Ertesitem kedves vásárlóimat, hogy 
a b á l a á r u h á z 
e 1 k ő l t ö z i k 
Szeged, Attila u. 7. sz. alá. 
Nyitás: 9én, hétfőn 9 órától—17 óráig 
Őszi árukból 
30-40-50% árengedmény 

Zsuzsi és Bandi Bt. 
ajánlata: 

- Betonvas 81 Ft4g 
áfával 

- Beltéri csemperagasztó 
600 Ft/25 kg. 

Szeged, 
Szabadkai u. 89. 
Telefon: 62310-863. 

- F o l y t a t j u k a d i a l ó g 
(Fotó: K a r n o k Csáb 

rész tvevők nemcsak szak-
mailag gazdagodtak, hanem 
érzelmileg is közelebb kerül-
hettek hozzánk. 

• A hazaiakon kívül 
nyolc országból érkeztek 
előadók. Jöttek többek 
között Kolozsvárról és 
Újvidékről. Milyen prob-
lémákkal küszködnek a 
határon túli magyar in-
tézményekben? 
- A k o l o z s v á r i B o l y a i 

Egyetemmel nem új keletű a 
kapcsolatunk. Ezt jelzi az is, 
hogy a Cs. Gyimesi Éva ve-
zette Magyar Irodalom Tan-
szék m a j d n e m t e l j e s lé t -
számban képviseltette magát 
a konfe renc ián . Kolozsvá-
rott, a nehézségek és problé-
mák ellenére rendkívül ma-
gas s z ínvona lon fo ly ik az 
irodalomelméleti oktatás. De 
ugyanez elmondható az újvi-
dékiek esetében is. Kolozs-
vári k a p c s o l a t u n k , bá t ran 
mondhatom, mostanra érett 
be. A konferencia konklúzi-
ójaként a kolozsvári, az újvi-
déki, a pécsi és a szegedi in-
tézményekben oktató, iroda-
lomelmélettel foglalkozó ku-
tatók megállapodtak abban, 
hogy a jövő nyáron a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskolán 

folytatják a meg-
kezdett dialógust 
- egy következő 
konferencián. 

• Ön hogyan 
képzeli el a jö-
vőben a ma-
gyar irodalom 
szakos tanár-
képzést? 
- J ó k é r d é s . 

T u d o m , vannak 
prob lémák a ta-
nárképzésen be-
lül. De. Vélemé-
n y e m sze r in t 
azok tekintik iga-
zán s z í v ü g y ü k -
nek a t aná rkép-
zést, akik figyel-
nek a r ra , hogy 
g y e r m e k e i k e t , 
unokáikat kik és 
hogyan fogják ta-
nítani. 

• Az Univer-
sitason belül 
hol lenne a 
helye a 
JGYTF Ma-
gyar Irodalom 

*' Tanszékének? 
- A tanárkép-

zést közösen kellene megol-
danunk az egyetemmel. Úgy 
g o n d o l o m , é r t éke inke t az 
egyetem is hasznosíthatná. 
Ha az intézmények integrá-
ciójánál nem a másik ellehe-
tetlenítése a cél, akkor min-
dez megoldható. Láttam már 
ilyen egymásra épülő és ki-
vá lóan m ű k ö d ő e g y e t e m i 
rendszert Franciaországban, 
a Picardiai Egyetemen, ahol 
az elmúlt félévben vendég-
professzor voltam. Ott olyan 
az Un ive r s i t a s , min t ami-
lyenről mi álmodunk. 

# Az első konferencia 
előadásanyaga, melyhez 
Kosáry Domokos írt be-
vezetőt, 1991-ben jelent 
meg kötetben. Publikál-
ják-e a mostani konfe-
rencia anyagát is? 
- Természetesen , igaz a 

kötethez még nem áll ren-
d e l k e z é s ü n k r e a t e l j e s 
összeg. 

• Öt év múlva szervez-
nek-e ismét komparatisz-
tikai konferenciát Szege-
den? 
- Ha élünk és az intézmé-

nyi keretek erre lehetőséget 
adnak, akkor igen. 

Sz. C. Sz. 

özegedi söröző 

tulajdonjoga 
eladó. 
Érd.: 320-199 

SS&raBÁkAKGQ&y 
1690-5200 Ft-ig 

Gyógyászati segédeszköz-szaküzlete. 
Gyógyászati és életvitelt elősegítő eszközök. 

SZTK-vényre is kiszolgálunk. 
K i s t e l e k . K o s s u t h u. 16. 
T e l . : 3 6 4 - 6 3 8 . .364-64.3 

N y i t v a : H - P 8 - 1 2 . 1 3 - 1 6 
S / o m h a l z á r v a . 

É Ü P A D I 
B UV ÁRTAN FOLYAMOK 

Nemzetközi minősítést nyújtó 
könnyűbúvár tanfolyamok 
indulnak folyamatosan. 
Alsó korhatár: 12 év 
TELEFON: 478-909 

mm, a s u a u - j 

mn 
( s m g M l m l i M r y s I l s , 

amíg 
a készlet tart, 

QUICK-SCHUH 
CIPŐBOLT 

Szeged, 
Nagy J. u. 1. 
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